
Bærekraftig hytteutvikling



• Hvem er vi?

• Hvorfor er vi her?

• Hva er formålet med verkstedet vårt?



Distriktssenteret 



PROGRAM FOR VERKSTEDET

0900 Velkommen til arbeidsverksted v/ Innlandet fylkeskommune og Distriktssenteret

0910 Introduksjon: Bærekraftig arealforvaltning og planvask, v/ Kari

0920 Gruppearbeid og plenum

0935 Introduksjon: Samfunnsdelens muligheter, v/ Roar

0950 Gruppearbeid og plenum

1010 Introduksjon: Verdiskaping og fritidsboliger – muligheter og utfordringer

1025 Gruppearbeid og plenum

1050 Refleksjoner, oppsummering, avslutning

1100 Velfortjent pause ☺



Del 1
BÆREKRAFTIG AREALFORVALTNING OG PLANVASK





• Norges klimagassutslipp var i 2021 48,9 mill. tonn. Siden 1990 har vi hatt en nedgang på 4,7%.

• I dag er 11% av Norges areal vernet. Målet innen de neste 7 år er 30%.



• 25% av alle artene i verden og 21% av artene i Norge er i fare for 
utryddelse (rødlistet)

• 90% av truslene for utrydding av arter er grunnet i arealendringer

• Hytter står for 25% av årlig nedbygging av natur i Norge

• 70% av befolkningen ønsker en bedre politikk for bevaring 
av naturen

AREALBRUK - Status





«I dagens kommuneplaner er det satt av 1500 km² til nye 
hytter. Det tilsvarer et areal på 210.000 fotballbaner. Altså 30 
ganger så mye natur som det som nå årlig går med til all 
utbygging i Norge»

«I dagens kommuneplaner er det satt av 1500 km² til nye hytter. 

Det tilsvarer et areal på 210.000 fotballbaner. Altså 30 ganger så mye 

natur som det som nå årlig går med til all utbygging i Norge»



Tomtereserver

• Størst tomtereserver i Innlandet, Viken
og Trøndelag

• Lokalisering av tomtereservene:
• 4% over tregrensa
• 8% innenfor villreinens leveområder
• 10% i områder med myr
• 50% ligger i natur som i dag har få eller ingen inngrep
• 0,9% ligger i allerede tett bebygde områder
• 48,8 % ligger i spredt bebygde områder

• Behov for en “planvask” som ivaretar
kunnskapen om samvirkingen mellom
klima, natur og miljø



Planvask

• En planvask er en ny 
gjennomgang av gamle arealplaner,
med tanke på klima, miljø og natur

• Kommunene står juridisk helt fritt til 
å oppheve vedtatte 
reguleringsplaner og KPA

• Det fører ikke til erstatningsansvar.





SPØRSMÅL
Gruppe 1 og 2

1. Hvordan kan din kommune redusere
klimagassutslipp og stanse tap av natur
gjennom endringer i planlegging av 
fritidsbebyggelsen?

Gruppe 3, 4 og 5

1. Hva anser du som den største utfordringen 
med å gjennomføre en planvask i din 
kommune hvis det er behov for det?

- Kunnskap om kommunens 
handlingsrom til å endre arealformål

- Ressurser og arbeidskapasitet
- Annet

• Arealplanlegging er et av områdene med vide 
fullmakter for det kommunale selvstyret.



Del 2
SAMFUNNSDELENS MULIGHETER



Gode planer er viktige styringsverktøy

Planverket

Prosess

Kultur

Kjelde: Brobakk, Gjefsen og Gjertsen (2022)



Felles virkelighetsforståelse er grunnleggende for å styrke 
planbevissthet og operasjonalisering av planverket

Bedre 
kunnskapsgrunnlag

Oppdatering

MetodikkTilgang på data



Bærekraft i distriktskommuner

«…vi er et lite samfunn som består av en hel 
mosaikk av mennesker som bryr seg». 



Lunvik kommune ble kontaktet av en utbygger som ønsker å sette opp et stort hyttefelt. Utbygger 
argumenterer for at hyttene vil gi arbeidsplasser og øke lokal handel. I behandlingen av saken kommer 
det innspill om at noen opplever det som utfordrende at Lunvik allerede har omtrent like mange hytter 
som boliger for fastboende. Samtidig vil utbyggingen kreve store areal og legge stort press på 
naturmangfoldet.

Etter politisk behandling bestemmer kommunestyret i Lunvik seg for at det ikke skal bygges hytter.

I hvilken grad er du enig i kommunestyrets avgjørelse?

Svar fra innbyggerundersøkelsen:

o 64 % enig el litt enig

o 10 % hverken eller

o 26 uenig el litt uenig
(Vi tok ikke stilling til hvor forankret tema var til kommunens samfunnsdel og arealdel)

Innbyggerundersøkelse - et eksempel



Enig/litt enig i 
kommunestyrets 
avgjørelse

(Kritisk til videre utbygging)

«Vi kan ikke bygge ned natur 

til fordel for hyttefelt. Det må 

være rekreasjonsområder og 

uberørt natur til glede for de 

fastboende» (innbygger).

«Dette gjenbygger landskap og 

strandsoner og skaper stedstap. 

Kulturminner og kollektive 

rekreasjonsområder går tapt 

eller mister verdi» 

(deltidsinnbygger).

«De fastboende må føle at det 

er deres kommune og ikke 

hytteeiernes» (innbygger).

«Balanse mellom fastboende 

og hyttefolk» 

(deltidsinnbygger). 



Uenig/litt uenig i 
kommunestyrets 
avgjørelse

(Positiv til videre utbygging)

«Bedre med hyttefolk enn 

ingen folk».

«All aktivitet er god aktivitet» 

(innbygger).

«Noen kommuner med lavt og 

synkende innbyggertall må si 

ja til nesten alt, inntil 

folketallet viser varig stigning 

igjen» (deltidsinnbygger).

«Et godt planlagt hyttefelt vil 

bidra til økonomisk og sosial 

bærekraft» (innbygger). 

«En fornuftig tilnærming til 

hvor mye et område kan tåle 

av utbygging opp imot hvor 

viktig en økonomisk vinning 

er, er det viktig å finne en god 

balanse på» 

(deltidsinnbygger). 



«Det er et for spinkelt grunnlag for 
at jeg tar et standpunkt i saken. 

Utførelse av terrenginngrep er ikke 
kjent, størrelse og byggemateriale er 

ikke kjent» (innbygger). 



Bykle – klarar vi å legge ei god ramme for framtidig 
hyttepolitikk gjennom arbeidet med ny samfunnsdel som 
er på trappene?

«Det blir viktig å legge opp til framtidsretta strategi for den videre 
utviklinga av ferie- og fritidsbustader i kommunen»

Plansjef Signe Sollien Haugå i Bykle



Besøksforvaltning som verktøy for god samfunnsplanlegging og 
bærekraftig utvikling

«Å utvikle reiselivet handler om å utvikle et helt lokalsamfunn. Det vi har 
å by på er det alle bidrar med. Reisemålsutvikling er det samme som 
lokalsamfunnsutvikling» 

Hilde Wika, tidligere reiselivssjef Vega kommune



SPØRSMÅL

Hvordan kan bærekraftig 
fritidsboligutvikling innarbeides i 
kommunen sin samfunnsdel?



Del 3:
Verdiskaping og fritidsboliger – muligheter og 

utfordringer



Økonomifaglig sett er:
Verdiskaping =
lønn + profitt

I hvor stor grad verdiskapingen kommer 
regionen til gode er avhengig av om 
arbeiderne bor og skatter og bruker 
lønnen sin i regionen, eller om 
arbeidskraften kommer utenfra Det 
same vil gjelde profitt; om den går ut av 
bedrifta og ut av regionen

"Tor Arnesen, Østlandsforskning"





Verdiskaping i ditt lokalsamfunn

• Å arbeide med brei verdiskaping kan 
være en strategi for bærekraftig
samfunnsutvikling. Brei verdiskaping 
handler om å se sammenhenger
mellom økonomisk, miljømessig, 
kulturell og sosial verdiskaping, og å 
benytte oss av dette samspillet til å 
skape større lokal merverdi.



Høyere lokale andeler av utbyggingsfasen og 
ettermarkedet vil kunne erstatte bortfallet av 
økonomiske verdier ved redusert utbyggingsomfang og 
samtidig skåne naturen og friluftslivet i området.



• Kommunene kan bidra til å øke den lokale
andelen av verdiskapingen fra utbyggingen. 
Tilpasse utbyggingstakten slik at lokale aktører
er konkurransedyktige

• Øke verdiskapingen og sysselsettingen i
ettermarkedet (eks. utbyggingsavtaler knyttet til
salg av tomter)

• Kommunen kan regulere mer “skånsomt” 
(mindre arealer, lokalisert til sentrumsområder, 
materialbruk mm)

• Redusere arealene I KPA og/eller øke
eiendomsskatten for fritidsboliger

Bærekraftig
fritidsboligutvikling - Viken



Økt verdiskaping gjennom deleløsninger og 
mindre arealbruk



Les mer på:
https://distriktssenteret.no/b

logg/deltidsinnbyggaren-
skapar-verdiar-pa-
lokalbutikken/



SPØRSMÅL
Rapporten til Menon Economics fra Norefjell
Reinsjøfjell peker på muligheter for 
kommunene for å øke den lokale andelen av
verdiskapingen fra utbyggingen:

Tilpasse utbyggingstakten slik at lokale aktører er
konkurransedyktige.

Øke verdiskapingen og sysselsettingen i ettermarkedet(
eks. utbyggingsavtaler knyttet til salg av tomter)

Regulere mer “skånsomt” (mindre arealer, lokalisere til
sentrumsområder, krav til materialbruk mm)

Redusere arealene i KPA og/eller øke eiendoms-
skatten for fritidsboliger

Hvilke muligheter ser du som aktuelle for 
din kommune for å øke den lokale 
verdiskapningen fra fritidsboligene?

• Hvilke av funnene fra Norefjell er 
aktuelle? – vist å venstre side

• Hvilke muligheter finnes for å øke
antallet bruksdøgn av eksisterende
hytter?



Refleksjoner og oppsummering etter arbeidsverkstaden

Var spørsmålene relevante?
Var det andre viktige spørsmål som vi skulle tatt opp?

Er det noen av spørsmålene som dere ønsker at fylkeskommunen og 
Distriktssenteret skal legge enda mer fokus på framover?



Godt engasjement blant deltakarane





Tusen takk for oss! ☺


	Lysbilde 1: Bærekraftig hytteutvikling   
	Lysbilde 2
	Lysbilde 3: Distriktssenteret 
	Lysbilde 4
	Lysbilde 5
	Lysbilde 6
	Lysbilde 7
	Lysbilde 8
	Lysbilde 9
	Lysbilde 10
	Lysbilde 11
	Lysbilde 12
	Lysbilde 13
	Lysbilde 14
	Lysbilde 15
	Lysbilde 16: Gode planer er viktige styringsverktøy
	Lysbilde 17: Felles virkelighetsforståelse er grunnleggende for å styrke planbevissthet og operasjonalisering av planverket 
	Lysbilde 18: Bærekraft i distriktskommuner
	Lysbilde 19: Innbyggerundersøkelse - et eksempel
	Lysbilde 20
	Lysbilde 21
	Lysbilde 22
	Lysbilde 23
	Lysbilde 24
	Lysbilde 25
	Lysbilde 26:             Del 3: Verdiskaping og fritidsboliger – muligheter og utfordringer        
	Lysbilde 27
	Lysbilde 28
	Lysbilde 29: Verdiskaping i ditt lokalsamfunn
	Lysbilde 30
	Lysbilde 31: Bærekraftig fritidsboligutvikling - Viken
	Lysbilde 32: Økt verdiskaping gjennom deleløsninger og mindre arealbruk
	Lysbilde 33
	Lysbilde 34
	Lysbilde 35
	Lysbilde 36: Godt engasjement blant deltakarane 
	Lysbilde 37
	Lysbilde 38

